
13 فرهنگ و هنر

تئاتر

نقویان سراغ برجام رفت
مهدی نقویان مس��تند جدید 
خ��ود را ب��ا موض��وع برج��ام 
می س��ازد. او می گوید خطری 
ک��ه اکن��ون تحلیل م��ردم را 
تهدید می کند این اس��ت که 
آمریکا را ب��ه آمریکای خوب و بد دس��ته بندی 
می کنند. به گزارش تسنیم، مهدی نقویان درباره 
مستند جدید خود که با موضوع برجام در دست 
تولید دارد، گفت: کلاً جنس کارهای من مربوط 
به تاریخ انقلاب و معاصر است. وقتی این سفارش 
به من شد می توانستم مانند کارهای قبلی عمل 
کنم و با انجام تحقیق، متنی تهیه شود و بر اساس 
آن متن، تصاویر آرشیوی جمع آوری شده و کار را 
بسازیم اما می خواستم کار جدید و متفاوتی انجام 
ش��ود و دلیل آن هم حساس��یت موضوع است. 
بزرگ ترین شبهه ای که راجع به برجام وجود دارد 
این است که هر کس این موضوع را گردن کس 
دیگری می اندازد؛ یکی می گوید مجلس تصویب 
کرد، یکی دیگر دول��ت را مقصر می داند و... . راه 
سختی را انتخاب کرده ایم، از آغاز فعالیت دولت 
ش��روع می کنیم و کار را ادامه می دهیم. از ابتدا 
تا انته��ا تصویر رهبری را نمی بینی��م اما صوت 
صحبت های ایش��ان پخش می شود. برای اینکه 

تاریخ تحریف نشود این کار را می سازیم.

رونمایی از مستند »راه دل«
مراس��م رونمایی از مس��تند 
»راه دل« و بدرقه مس��افران 
حس��ینی  اربعین  پیاده روی 
ب��ا حض��ور ش��اعران آیینی، 
سه ش��نبه 9 آبان در س��الن 
س��وره حوزه هن��ری انقلاب اس��لامی برگزار 
می شود. به گزارش فارس، این مستند آخرین 
اثر مهدی زمان پورکیاس��ری، برنده س��یمرغ 
بلورین بهترین کارگردانی جشنواره فیلم فجر 
است که روایتی جذاب از سفر اربعین »مشتی 
اسماعیل« پیرمرد نابینای شمالی است. زمانپور 
در این مستند علاوه بر به تصویر کشیدن حال 
و ه��وای پی��اده روی نجف تا کرب��لای اربعین 
حس��ینی، از ظرافت ه��ای روح��ی و معنوی 
مشتی اسماعیل و شوخ طبعی های همیشگی 

او می گوید. 

اکران »قاتل اهلی« به تعویق افتاد
اکران فیلم س��ینمایی »قاتل 
اهلی« ساخته مسعود کیمیایی 
ب��ه تعوی��ق افتاد. ب��ه گزارش 
فارس، فیلم س��ینمایی »قاتل 
اهلی« که پیش از این قرار بود 
به س��رگروهی آزادی 10 آبان ماه اکران شود به 
دلیل فروش مناسب فیلم »قهرمانان کوچک« و 
عدم اف��ت فروش فیلم، به تعویق می افتد. »قاتل 
اهلی« قرارداد خود را در گروه آزادی پس از فیلم 
»قهرمانان کوچک« بسته بود که فعلاً امکان اکران 
فیلم وجود ن��دارد. »قاتل اهلی« تبلیغات خود را 
مدتی اس��ت آغاز کرده و با توجه به فروش خوب 
فیلم »قهرمانان کوچک« هنوز نمی توان زمانی را 
برای اکران فیلم مسعود کیمیایی پیش بینی کرد. .

بار ما هست شوق شش گوشه
کاروان رفت و اهل آبادی
اشک بودند و راه افتادند
چند فرسخ نگاه بدرقه را
در پی کاروان فرستادند

شوق رفتن به سرزمین بهشت
خسته می کرد کوه و صحرا را

غافل از اینکه راهزن ها هم
در کمینند کاروان ها را

دور شو کور شو، صدا برخاست
قلب ها را پر از مخاطره کرد

کاروان را به طرفه العینی
دسته دزدها محاصره کرد

ما نه سوداگریم نه تاجر
نیست جز نان و آب ره توشه

زاد راه است التماس دعا
بار ما هست شوق شش گوشه
چشم سردسته ناگهان تر شد

لرزش شانه اش نمایان شد
بار دیگر نقاب خود را بست
اشک او در غرور پنهان شد

روی زانوی خود نشست آرام
راه را با اشاره ای وا کرد

بعد سی سال سردی و تلخی
چایی روضه کار خود را کرد

سال شصت و یک غم و اندوه
کاروان حسین )ع( برمی گشت
دست غارت حریص شد، حتی

از سر کهنه پیرهن نگذشت
آب آزاد شد ولی آتش

در دل خیمه ها پراکندند
قافیه کاشکی ربودن بود

زیور از گوش دختران کندند
حمیدرضا برقعی

ادامه دردسرسازی سلبریتی ها 
برای تئاتر!

در حالی که در چند وقت اخیر 
حض��ور بازیگران سرش��ناس 
م��وج  و  تئات��ر  در  س��ینما 
تجاری س��ازی این هنر باعث 
بس��یاری  اعتراض گس��ترده 
از پیشکس��وتان این عرصه شده بود؛ این ماجرا 
هر روز ش��دت بیشتری پیدا می کند. به گزارش 
»وطن امروز«، چندی پیش که خبر حضور مهناز 
افشار در نمایش »اولیور تویست« رسانه ای شده 
بود، برخی رس��انه ها از چالش حضور چهره های 
سرشناس در صحنه تئاتر و به انزوا رفتن فعالان 
این عرصه س��خن گفت��ه بودند. ح��الا اما خبر 
رس��یده الناز شاکردوست یکی دیگر از بازیگران 
مشهور سینمای ایران تصمیم گرفته با نمایش 
»گم وگور« روی صحنه برود. شاکردوست که این 
روزها فیلم سینمایی »خفگی« را بر پرده سینماها 
دارد، در حال��ی تصمیم گرفت��ه در این نمایش 
ایفای نقش کند که »گم وگور« را باید نخستین 
تجربه او در عرصه تئاتر دانست؛ تجربه ای که این 
روزها بسیاری از بازیگرانی سرشناس سینما به 
دنبال به دست آوردن آن هستند. چندی پیش 
قطب الدین صادقی که از سرشناس ترین فعالان 
عرصه نمایش در کشور اس��ت، در سخنانی در 
واکنش به حض��ور س��لبریتی ها در این عرصه 
گف��ت: درباره حض��ور س��لبریتی ها باید گفت 
این امر موجب می ش��ود کم کم تئاتر به معنای 
واقعی مفهوم خود را از دست بدهد و تنها برای 
درآمدزای��ی به کار ب��رود. به عنوان مثال چندی 
پیش در تئاتری ش��رکت کردم که فاقد معنا و 
محتوا بود، حتی از کس��انی که در اطرافم بودند 
درباره تئاتر پرسش هایی کردم، آنها هم متوجه 
موضوع نمایش نشده بودند و تنها برای تماشای 
س��لبریتی های خود و برای دیدن نمایش آمده 
بودند. این اتفاق در صورتی افتاد که سالن حتی 

یک صندلی خالی هم نداشت.

گلعلی بابایی
 از »رؤیای آمریکایی« می نویسد

گلعل��ی بابایی از انتش��ار اثر 
جدی��دش با عن��وان »رؤیای 
آمریکایی« با نگاهی به نقش 
آمریکا در آغاز جنگ تحمیلی 
خبر داد. به گزارش تس��نیم، 
گلعلی بابایی، نویسنده و پژوهشگر از نگارش اثر 
جدیدش خبر داد و با اش��اره به جزئیات بیشتر 
گفت: »رؤیای آمریکایی« عنوان اثری است که 
در دست نگارش دارم. این اثر به نقش آمریکا در 
تحمیل جنگ، ادامه یافتن آن و همچنین بعد 
از آن می پردازد. این اثر با مشاوره حسین بهزاد 

نوشته شده است و بزودی به چاپ می رسد. 

رونمایی از تندیس شهید حججی 
در حوزه هنری

هنرمند  یوزباش��ی،  علی اصغر 
مجسمه س��از از پایان ساخت و 
رونمایی تندیس شهید محسن 
حججی طی این هفته در حوزه 
هن��ری خب��ر داد. ب��ه گزارش 
فارس، علی اصغر یوزباشی، مجسمه ساز پیشکسوت 
که سال ها در این عرصه فعالیت دارد، با اعلام خبر 
ساخت تندیس شهید حججی گفت: برای ساخت 
این تندیس از عکس های منتشرشده این شهید در 
فضای مجازی بهره بردم و از عکسی که چفیه ای 
دور گردن و لبخندی بر لبان شهید است استفاده 
کردم. این تندیس در اندازه های طبیعی س��اخته 
ش��ده و روز دوشنبه 8 آبان ماه در مرکز تجسمی 
حوزه هنری از آن رونمایی خواهد شد. وی با اشاره 
به آنکه بسیاری از آثاری که تاکنون ساخته است از 
دل برآمده  و ساخت آن بنا بر سفارش نبوده  است، 
اذعان داشت: ساخت تندیس شهید حججی نیز از 
دل برآمد و بر اساس اعتقادات و تفکری که داشتم 

درصدد ساخت آن برآمدم.

نقد و بررسی »زرد« در ارسباران
»زرد«  س��ینمایی  فیل��م 
مصطف��ی  کارگردان��ی  ب��ه 
تق��ی زاده ام��روز س��اعت 18 
در فرهنگس��رای ارس��باران با 
حض��ور عوامل اک��ران          ، نقد و 
بررسی می شود. به گزارش روابط عمومی باشگاه 
فیلم ته��ران، این فیلم در جش��نواره بین المللی 
ش��انگهای که جزو جش��نواره های »ال��ف« دنیا 
محسوب می شود، جایزه ویژه هیأت داوران را برای 
بهترین کارگردانی و جایزه بهترین نقش اول زن 
را دریافت کرد. همچنین در جشنواره بین المللی 
فیلم »هنر روسیه« نیز 2 جایزه بهترین فیلمنامه 
و بهترین فیلم را دریافت کرده اس��ت. مصطفی 
تقی زاده )نویسنده و کارگردان(، کامران مجیدی 
)تهیه کننده(، پوریا ذوالفقاری )منتقد( و جمعی 
از عوامل فیلم میهمانان چهارصدو پنجاه و دومین 

نشست باشگاه فیلم تهران هستند.

محسن شهمیرزادی: »صبح امروز برای حل مشکلات 
و دریاف��ت حق و حقوق خود به مقابل مجلس رفته 
اما موفق به ورود به مجلس نش��دم، تصمیم گرفتم 
یک نفر را که دارای سمت و مسؤولیت است به قتل 
برس��انم. با دیدن یک روحانی به سمت وی حمله ور 
شدم؛ گمان می کردم چون مقتول روحانی است، باید 
دارای سمت و مس��ؤولیت باشد که به وی حمله ور 
ش��دم«. این روایت قاتل روحانی ای اس��ت که قتل 
بی دلی��ل او در چن��د روز اخیر موج��ب پدید آمدن 
حواشی بسیاری شد. پیش داوری قاتل از اینکه »چون 
روحانی اس��ت پس مسؤول است« در اقشار وسیعی 
از جامعه ریشه دوانده است و این معضل فرهنگی و 
اجتماعی ناش��ی از عدم شناخت دقیق از این قشر و 
بعضا خطاهایی است که از سوی برخی روحانیان به 
تمام این قش��ر تعمیم داده می شود. »رمان برکت« 
روایت داس��تان یونس برکت، طلبه جوانی است که 
مانند بس��یاری از مردم با مشکلات مختلف روزمره 
درگیر بوده و بعضا خطاهایی از وی سر می زند. سفر 
یونس برکت به روستای میانرودان و برخورد نامناسب 
اهالی روس��تا با این طلبه  اتفاقاتی را رقم می زند که 
اثر تحسین ش��ده ابراهیم اکبری دیزگاه را خواندنی 
می کند. اکبری دیزگاه که پیش از این داس��تان های 
»شاه کشی« و »دستانش خونی، چشمانش گریان« 
و مجموع��ه ش��عر »قابیل توبه می کن��د« را به بازار 
نش��ر آورده است، با کسوت طلبگی خود و براساس 
تجربه های شخصی اش توانسته بازنمایی باورپذیری 
از ی��ک طلبه در دنیای مدرن ارائه دهد؛ بازنمایی ای 
که به نظر می رسد می تواند در این پیش داوری های 
ناصحیح  تردید ایجاد کند. به بهانه تجدید چاپ سوم 
رمان برکت که برگزیده جایزه جلال و شهید حبیب 
غنی پور نیز هست گفت وگویی با ابراهیم اکبری دیزگاه 

داشته ایم که در ادامه می خوانید.
 شلما در ایلن رملان تلاش 
داشلتید بله قشلری نزدیک 
شلوید که همواره دربلاره آنها 
پیلش داوری بلوده و ملدام با 
جماتی ماننلد آخوندها فان 
و بماننلد مواجله بوده ایلم. آیا 
می توان انگیزه شلما از نوشتن 
ایلن رملان را تردیلد در ایلن 

پیش داوری ها دانست؟
من چه در آن موقعی که مشغول نوشتن برکت 
بودم و چه اکنون که مشغول نگاشتن طرحی برای 
پرداختن به بعد دیگری از روحانیت هستم، با شما 
هم نظرم که قشر روحانیت در ادبیات و فرهنگ ما 
معمولا با پیش داوری مواجه بوده و شناخت خوبی 
از وضعیت دین و زندگی مبلغان دین ارائه نش��ده 
است. از همان ابتدا ادبیات داستانی عمدتا این نهاد 
و این قشر را با تمسخر و با مفاهیمی مثل خیانت، 
تحج��ر و... معرفی می کردند. ب��ه طور مثال اگر به 
داس��تان کوتاه »درد دل ملاقربانعلی« محمدعلی 
جمالزاده نگاه کنید  یک شیخ منفی در آن حضور 
دارد یا اگر رمان »همس��ایه ها«ی احمد محمود را 
ملاحظه کنید- اگرچه این رمان، رمان خوبی است- 
با این حال با یک ش��خصیت آخوند بسیار منفی و 
پیش داوری شده مواجه هستیم که در طویله زندگی 
و تدری��س می کند. ب��ر خلاف این روی��ه، جریان 
مسیحیت عمدتا به وجه انسانی مبلغان مسیحی و 
روحانی��ان این آیین پرداخته و اگر هم ویژگی های 
منفی ای برای آنها قائل شده بی شک وجوه مثبت 
آنه��ا را هم بیان می کند و ش��خصیت های جذابی 
از آب درمی آورن��د. در کتاب »قدرت و جلال« که 
در ایران به عنوان »مسیحای دیگر، یهودای دیگر« 
شناخته می شود، روحانی ای وجود دارد که اگر چه 
دچار خطاهای بسیاری بوده و حتی مشروب خواری 
نیز می کند اما واقعا یک انسان مسیحی است و انگار 
مسیح را در سیمای این آدم می بینیم.  من در این 
کتاب تلاش داشتم دنیای بخشی از طلبه ها را نشان 
دهم که در درجه اول یک انسان است و امکان دارد 
با زن و بچه و پدر و مادرش مش��کل داش��ته باشد 
که دارد. در کنارش به دنبال تبلیغ دین اس��ت که 
در رس��اندن این پیام نیز ممکن  است بعضا دچار 
اش��کال ش��ود اما در نهایت چون دل در گرو خدا 
دارد و در ای��ن راه تلاش می کن��د بر برخی از این 
 مشکلات فائق می آید و آینده اش تاریک نیست بلکه 

روشن است. 

 اینکه گفتید »بخشلی از طلبه ها« مسلاله مهمی 
اسلت. چون راوی یک نفر و بله نمایندگی از جامعه 
طلبه هلا و روحانیت محسلوب می شلود و طلبه ای 
دیگر در قیاس با او در داستان حضور ندارد به همین 
دلیل ممکن است این شائبه در ذهن مخاطب پیش 
بیاید که همه به همین شکل هستند. آیا شما از این 
هراس نداشتید که شخصیت اول داستان تبدیل به 
تیپی از روحانیت شلود و به جلای پیش داوری های 
قبلی، پیش داوری جدیدی را که ممکن است چندان 
درست هم نباشد، در ذهن مخاطب ایجاد کنید؟ کما 

اینکه برخلی در نقد کتاب تان 
نوشلته بودند این یک آخوند 
»هرهری مذهلب« نه چندان 
دیندار بلا رفتارهایی متناقض 
اسلت که می توان بسیار نقض 
ایلن شلخصیت را در دنیلای 

واقعی مشاهده کرد.
این  حقیقتا موقع نوشتن 
مس��اله برای من پیش نیامد. 
من ب��ه دنب��ال روای��ت یک 
طلبه ای به ن��ام یونس برکت 
ب��ودم. اینکه این ش��خصیت 

پیچیده یا س��اده ش��ود، تبدیل به تیپ داستانی یا 
غیرداس��تانی شود اصلا مس��اله من نبود. اما درباره 
دوستانی که آن نقدها را نوشتند من می توانم بگویم 
که برایشان احترام قائلم به هرحال این نقدها خوانش 
آنها از این کتاب بوده اما این تحلیل ها تقلیل گرایانه 
اس��ت  به طوری که رمان را به 10 صفحه از کتاب 
فروکاسته بودند در حالی که کتاب304 صفحه است. 
این تحلیل ه��ای تقلیل گرایانه به منتقد و  خواننده 
توأمان ضربه می زند.  این آدم فقط در سیر و سلوک 
خود دچار شک اس��ت و به ورطه مشکلاتی افتاده 
اس��ت و می خواهد آنها را حل 
کن��د. او دچار چالش اس��ت.  
دوس��تانی که به این شکل به 
اثر نقد ک��رده بودند به گمانم 
خیلی با دنیای طلبگی آشنایی 
ندارند و یحتمل از دور به دنیای 
طلبگی و روحانیت نگریسته اند. 
مث��لا حاج آقا انصاری��ان را آن 
هم ب��از از راه دور و روی منبر 
می بینند و شخصیت ایشان را به تمام دنیای طلبگی 
تعمیم می دهند. این طلبه مانند بقیه مشغول زندگی 
اس��ت و ابتلائات مخصوص به خ��ودش را دارد و با 
مسائل مختلف دنیای مدرن مواجه است. یک سری 
از مردم گمان می کنند همه آخوند ها در رفاه زندگی 
می کنن��د و ب��ه هیچ وج��ه درگیر مس��ائل مالی و 
مش��کلات مختلف زندگی که برای هر کسی وجود 
دارد، نیس��تند. در حالی که من گمان می کنم 10 
درصد روحانیون هم به این سیاق زندگی نمی کنند 
و 90 درص��د در طبقات ضعی��ف اقتصادی زندگی 
می کنند. من الان در ش��هرکی زندگی می کنم که 
حدود 10 هزار طلبه در آن س��اکن هستند. من با 
اینها از نزدیک مراوده دارم و اصلا با اینها مش��غول 
زندگی هستم؛ به هیچ وجه این تصور و پیش داوری 
از سطح زندگی روحانیان صحیح نیست. بارها به من 
و دوستانم گفته شده که مگر طلبه می تواند مشکل 
مالی داشته باشد؟ در همه قشرها این تفاوت درآمد 
وجود دارد. 10 درصد نظامیان هم ثروتمند هستند، 
به همین نس��بت معلمان و سایر مشاغل اما آیا این 
تعمیم برای شغل آنها نیز وجود دارد که گمان کنیم 
هیچکدام شان مش��کل مالی و اجتماعی در زندگی 
خود ندارند؟ یونس برکت هم گیر قسط عقب افتاده، 

اجاره منزل و... است، مثل بسیاری از افراد جامعه. 
 از همین جا می خواسلتم گریلزی بزنم به طلبگی 
خودتان. شلاید هنوز برخلی مخاطبان ما از طلبگی 
شما آگاهی نداشته باشند. آیا خودتان تجربه تبلیغ 

در چنین فضاهایی را داشته اید؟
تجربه من در تبلیغ بسیار تلخ تر از داستان یونس 
برکت اس��ت. از بزرگان یاد گرفته بودیم که وقتی به 
دفتر تبلیغات می رفتیم از آنها می خواستیم که ما را 
به جایی بفرستند که معمولا طلبه ها نمی روند. من 
نمی توانم بگویم داستان برکت دقیقا عین خاطرات 
شخص خودم است اما بخشی از 
آن اقتباس از تجربه های خودم 
بوده و قطعا اگر خاطرات خودم 
را منتشر می کردم بدتر و تلخ تر 
از چیزی اس��ت که در داستان 

آمده است. 
 طلبگی شما در عین زیستن 
نگاهلی  بلا  جامعله  کلف  در 
جامعه شناختی باعث می شود تا 
از شما بپرسم مصائب و مسائل 
یلک طلبله در جهان ملدرن و 

جامعه ایرانی چیست؟
پاس��خ به این سوال نیازمند س��اعت ها بحث و 
گفت وگو است اما هم اکنون و در جامعه ایرانی شاید 
2 مس��اله مهم ترین چیزی است که یک طلبه با آن 
مواجه اس��ت. اول اینکه مردم او را نماینده حکومت 
دینی  و همه اتفاق��ات روی داده در آن می دانند. در 
این مقوله زمانی که یک نفر سخنران است، به منبر 
می رود صحبت هایش را مطرح می کند و بعد می رود 
اما زمانی مبلغ برای تبلیغ می رود و با مردم و در هر 
لحظه با آنها زندگی می کند. اصل هم تبلیغ اس��ت 
و سخنرانی تنها بخشی از تبلیغ محسوب می شود. 

در تبلیغ میان مردم هس��تی و 
بای��د علاوه بر س��خن، کردار و 
رفتارت هم براساس دین باشد، 
باید  واکنش و کنش های آنها 
را در تاثیر از صحبت ها و کردار 
خودت مشاهده کنی. این مقوله 
تبلیغ  بسیار مهم است در حالی 
که عمدتا توجه کمتری به آن 
می ش��ود. طلبه وقتی در محل 

تبلیغ حضور پیدا می کند باید پاسخگوی بسیاری از 
اتفاقات رخ داده در جامعه  باشد که لزوما موید نقش 
خود او در آن اتفاقات نیز نیست اما مردم به نوعی او 
را نماین��ده حکومت دینی می دانند. این بزرگ ترین 
چالش است.   اما چالش بعدی که همه مبلغان دنیا با 
آن دست و پنجه نرم می کنند این است که  انسان در 
هیچ دوره ای از ادوار تاریخ بشری مانند امروز صراحتا 
اعلام نکرده بود که خدایی وجود ندارد. با اینکه تعداد 
این آدم ها کم است اما صدای آنها بسیار بلند است. 
در گذشته اگر می پرسیدند دین چه می گوید، امروز از 
اصل و اساس آن سوال می کنند که اصلا دین به چه 
دردی می خورد؟ از اینها بگذریم، طلبه باید با فنون 
و رموز مختلف از خرافات تا مکاتب بش��ری آشنایی 
داش��ته باشد. بر قرآن و احادیث وسیره مسلط باشد 
و حتما دینداری اندیشمندانه را در قیاس با دینداری 
احساسی و بعضا توام با خرافات مورد توجه قرار دهد. 
روحانیت متاسفانه امروزه نتوانسته به صورت کامل 
پاسخگوی نیازهای جامعه امروز باشد و گاهی سراغ 
ژانر مسابقه سیب خوری و روی آوردن به آخوندهای 

سلبریتی رفته است. 
 یکی از ویژگی های این رمان رئال بودن آن اسلت 
که در بسلتر روزمره اتفاق می افتد و در عین حال به 

مسلائل دینی نیز می پردازد. این امر زمانی برجسته 
می شود که عمده قصه  و رمان های دینی در بستری 
خاص و منحصر به فرد مطرح می شود. سوال من این 
است که آیا شما این اثر را اجتماعی می دانید یا دینی 
و از سوی دیگر آیا می توان از رئالیسم به دنیای دینی 

رسید؟
این اثر هم می تواند اجتماعی باشد، هم دینی و هم 
رئال. این مفاهیم در کل قابل جمع است و تناقضی 
بین آنها نمی بینم.  اگر به لحاظ سبک شناسی نگاه 
کنیم داس��تان در بس��تر رئال روایت می شود. اگر از 
این زاویه نگاه کنیم که داس��تان در بستر اجتماعی 
از انس��ان ها و مس��ائل آنها روایت می شود، در گونه 
اجتماعی ق��رار می گیرد و از این جهت که مس��اله 
اصلی رمان »دین« اس��ت آن را می توان جزو ادبیات 
دینی دانس��ت. اما به طور کل��ی من این اثر را دینی 
می دانم چون روایت داستانی از زندگی طلبه ای است 
ک��ه دغدغه اش تبلیغ و تبیین دین اس��ت و پیرنگ 
داستان نیز در فضایی دینی و با دغدغه ایمان و دین 
مطرح می شود. حتی در پایان بندی کتاب نیز تبلوری 
از قیامت مجسم می شود  که مردم می روند به سمت 
عید فطر - همان فطرت خود - و رستاخیز دیگری 

برای آنها صورت می پذیرد. 
 داستان این کتاب روایت »من« یونس برکت است. 
داسلتان اول شخصی که به نظر کند پیش می رود و 
احتملالا مخاطب عام نتواند براحتلی آن را به اتمام 
برسلاند. به نظر خودتان این سِلر نه چندان سلریع 
و روایلت اول شلخص و درونیلات او از مخاطبان اثر 

نمی کاهد؟
ما مشکل فرهنگی بزرگی داریم که در مدرسه 
و دانش��گاه و رس��انه مان به افراد ی��اد نمی دهیم 
چگونه یک اثر را بخوانند. به همین علت مخاطب 
درخواست اثر اندیشمندانه می کند اما در مواجهه 
ب��ا چنین آث��اری مع��ده اش 
توانایی هضم آن را ندارد. ذائقه 
مخاط��ب امروز فس��ت فودی 
و س��اندویچی اس��ت و مدام 
به دنب��ال مطالب س��طحی 
و بعض��ا پوچ و تفنن��ی برای 
س��رگرمی خود می گردد. آثار 
و کتاب های عامه پس��ند چه 
در عرص��ه مذهب��ی و چه در 
عرصه های دیگر  در جامعه به وفور رش��د یافته اند 
و زمانی که برخی مخاطبان با برکت مواجه شدند 
پیام می دادند اینهایی که می گویی یعنی چه و به 
چ��ه دردی می خورد؟ من به آنها حق می دهم که 
اصلا نمی داند رمان چیست. من اعتقاد دارم رمان 
برای تخدیر آدم ها نیس��ت، برای بیداری  آنهاست 
و باید برای خواندن آن زحمت بکش��ند. آس��یب 
دیگری هم مطرح اس��ت و آن اینکه در چند دهه 
اخیر نویسندگان متعهد و مذهبی نتوانسته اند برای 
مردم خود رمان خوب بنویسند و بعضا متون ادبی 
را در زمره رمان حساب می کنند.  اینکه نویسندگان 
مذهبی ب��رای مخاطبان خود نتوانس��ته اند رمان 
بنویسند دلیل نمی شود که مردم متوقف شوند و 
به همین دلیل رو به خاطره خوانی و تاریخ شفاهی 
آورده ان��د و هجرت از خاطره خوان��ی به رمان کار 
بسیار سختی است. ما 10 سال باید وقت بگذاریم 
تا این مخاطبان را که کم هم نیستند را به سمت 

رمان و فهم آن متمایل کنیم. 
 در گفت وگویی که ابتدای امسلال با شما داشتیم، 
خبر از چاپ چند رمان دیگر دادید که گویا این اتفاق 

نیفتاد؛ دلیل آن چه بوده است؟
من هم اکنون چند اثر دیگر دارم که آماده چاپ 
هستند. امسال می خواستم 2 تا از آنها را منتشر کنم 
اما دوستی به من گفت دست نگهدار و هر سال فقط 
یک اثر منتش��ر کن  تا مخاطبان بتوانند به ارزیابی 
درستی از تو و کتاب هایت برسند. با این حال تا یک 
ماه پیش مش��غول نوش��تن رمانی در فضای انقلاب 
اس��لامی بودم که به اتمام رسید. این رمان داستان 
مردی در شب دوازدهم بهمن است که پسر خودش 
را گم کرده است و در فضای سوررئال روایت می شود.  
در ادبیات انقلاب کمتر مشاهده می کنیم که آثار از 
فضای روایت صرف به اشکال دیگری سوق پیدا کند. 
من در این رمان فضا و بس��تر را ب��ه هم زده  و مثلا 
ضحاک ماردوش و کاوه آهنگر  و ابراهیم خلیل را از  

دل تاریخ به دوران  انقلاب آورده ام.

مستند
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 اینکه نویسلندگان مذهبلی برای 
مخاطبلان خود نتوانسلته اند رمان 
بنویسند دلیل نمی شلود که مردم 
متوقف شلوند و به همیلن دلیل رو 
بله خاطره خوانی و تاریخ شلفاهی 
آورده اند و هجرت از خاطره خوانی به 

رمان کار بسیار سختی است

یک سری از مردم گمان می کنند همه 
آخوند هلا در رفاه زندگلی می کنند و 
بله هیچ وجله درگیر مسلائل مالی و 
مشکات مختلف زندگی که برای هر 
کسی وجود دارد، نیستند. در حالی که 
من گمان می کنم 10 درصد روحانیون 

هم به این سیاق زندگی نمی کنند
شعر

سینما

ادبیات

خبر
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چالش های طلبگی
درباره روحانیت دچار پیش داوری شده ایم


